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Kanadyjskie wzorce
MARIA BRZOZOWSKA

Niem
doœwia

    JERZY  

Konferencja pt. „Zarz¹dzanie – przestrzeñ
– CARIS-GIS” odby³a siê 21 wrzeœnia w Sta-
rogardzie Gdañskim. Jej organizatorami
byli: Urz¹d Miasta, Kanadyjska Agencja Roz-
woju Miêdzynarodowego (CIDA) oraz firmy
Fin Skog Geomatics Int. i CARIS. Na spotka-
niu przedstawiano SIP w mieœcie. Zajêto siê
te¿ nawigacj¹, mapami morskimi, zarz¹-
dzaniem ¿eglug¹ oraz monitoringiem ob-
szarów leœnych.

B az¹ wielu z tych opracowañ jest opro-
gramowanie kanadyjskiej firmy CARIS,

które od pewnego czasu za spraw¹ CIDA
funkcjonuje w starogardzkim urzêdzie miej-
skim. Goœciem honorowym konferencji by³
ambasador Kanady w Polsce Donald McLen-
nan [na zdjêciu – trzeci od lewej – red. ].
Goœciem specjalnym mia³ byæ prof. Jerzy
Zarzycki z Kanady, który jako konsultant
CESO by³ wspó³autorem koncepcji SIP dla
Starogardu i który umo¿liwi³ wspó³pracê
miasta z firmami kanadyjskimi. Nag³a
choroba uniemo¿liwi³a prof. Zarzyckiemu
przyjad. Na konferencjê, obok prezesa
GUGiK, przybyli m.in. przedstawiciele firmy
CARIS (z jej szefem – Samem Masry), re-
prezentanci marynarki wojennej (szef Od-
dzia³u Hydrograficznego komandor Henryk
Nitner oraz szef Biura Hydrograficznego
komandor W³adys³aw Kierzkowski). Urz¹d
Miasta reprezentowa³ prezydent Stanis³aw
Karbowski.
SIP pomaga w rozwijaniu wspó³pracy po-
miêdzy miastem (gmin¹, regionem) a inny-
mi uczestnikami procesu zarz¹dzania prze-

strzeni¹ (gestorzy sieci i inni). Doœwiadcze-
nie kanadyjskie uczy, ¿e stosowanie SIP to
wiêksze bezpieczeñstwo ludzi i œrodowiska,
to mo¿liwoœæ szybkiego reagowania na ró¿-
ne nieprawid³owoœci w przestrzeni. To rów-
nie¿ mniejsze odszkodowania z tytu³u wy-
padków, których przyczyn¹ s¹ np. Ÿle utrzy-
mane i zarz¹dzane drogi. Wyzwaniem s¹
systemy „inteligentnych miast”, ale po dro-
dze jest bardziej aktywne wykorzystanie In-
ternetu u³atwiaj¹cego przekaz informacji.

W œród tematów przedstawionych na
konferencji znalaz³y siê: ■ stan i ten-

dencje rozwojowe Systemów Informacji
Przestrzennej w Polsce; ■ praktyczne za-
stosowanie oprogramowania CARIS w za-
rz¹dzaniu zasobami miejskimi w UM w Sta-
rogardzie Gdañskim; ■ systemy monitorin-
gu œrodowiska; ■ zarz¹dzanie sytuacjami
kryzysowymi; ■ wykorzystanie oprogramo-
wania CARIS do produkcji map numerycz-
nych i zastosowania w systemach nawiga-
cyjnych; ■ zastosowanie CARIS w syste-
mach miejskich – Fredericton, Kanada;
■ kierunki rozwoju produktów CARIS;
■ prace IGiK dla rozwoju GIS w Polsce.
Na konferencji przedstawiono nie tylko ko-
rzyœci p³yn¹ce z SIP, ale omówiono bardzo
szeroko mo¿liwoœci zastosowania kanadyj-
skiego oprogramowania CARIS.
Konferencja pozwoli³a na spotkanie ludzi
zajmuj¹cych siê SIP-em w ró¿nych dziedzi-
nach, co sprzyja³o o¿ywionej dyskusji. Ma-
my nadziejê, ¿e umo¿liwi³a ona wiêksze zro-
zumienie problematyki SIP na wszystkich
szczeblach administracji publicznej.         ■

Za kilka miesiêcy mija termin zakoñcze-
nia projektu badawczego pod nazw¹
„Koncepcja Systemu Informacji Prze-
strzennej w Polsce” (PBZ 02-13). Wyko-
nawc¹ projektu jest Instytut Geodezji
i Kartografii, a w prace zaanga¿owane
jest grono wybitnych polskich naukowców
i specjalistów, tak¿e spoza IGiK. Na eta-
pie tworzenia koncepcji krajowej wa¿ne
jest wykorzystanie doœwiadczeñ pañstw,
które budowanie systemu maj¹ ju¿ za
sob¹. Temu celowi s³u¿y³o seminarium
„System Informacji Geograficznej i Ka-
taster” zorganizowane przez IGiK wkoñ-
cu sierpnia w Warszawie. Goœæmi byli szef
Departamentu Geodezji i Katastru w Mi-
nisterstwie Spraw Wewnêtrznych Dolnej
Saksonii prof. Hans Knoop i przedstawi-
ciel Open GIS Consortium Urlich Neunfin-
ger (obaj z Niemiec).

W prowadzeniem do tematu semina-
rium by³ referat prof. Bogdana Ne-

ya, który w du¿ym skrócie zaprezento-
wa³ polskie uwarunkowania i ich wp³yw
na tworzon¹ w³aœnie koncepcjê, jej ogól-
ne za³o¿enia i stan prac nad Systemem
Informacji Przestrzennej w Polsce.
Warto tu odnotowaæ, ¿e dla poszcze-
gólnych poziomów SIP (to jest lokal-
nego, regionalnego i krajowego) doœæ
dok³adnie okreœlone zosta³y ju¿ liczby
rodzajów informacji, jakie system bê-
dzie musia³ wydawaæ. Na szczeblu naj-
ni¿szym (lokalnym) trzeba siê liczyæ
z grubo ponad pó³ tysi¹cem rodzajów
informacji, przy czym najwiêcej gene-
rowaæ bêd¹: zagospodarowanie terenu
i funkcje terenu – 127, œrodowisko –
113, a ewidencja gruntów i budynków
– ponad 50. Na poziomie regionalnym
liczba rodzajów informacji wydawa-
nych z systemu bêdzie dwukrotnie
wiêksza. Przewiduje siê ich oko³o 1150,
najwiêcej bêdzie danych statystycznych
– 450 i danych generowanych przez ba-
zê topograficzn¹ – 350.
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Uwagi i rady
profesora Knoopa

Dane:
■ Zapotrzebowanie na dane z systemu jest
o wiele wiêksze, ni¿ to siê wydaje na po-
cz¹tku, gdy organizujemy system.
■ Jeœli bêdziemy mieli wszystkie dane
w postaci elektronicznej, wtedy mo¿na bê-
dzie stosowaæ metody szybkiego przetwa-
rzania i otrzymywania informacji.
■ Sam system jest wart tyle, ile warta jest
jego aktualizacja.
■ SIP z definicji bêdzie operowa³ ma³ymi
i du¿ymi skalami opracowañ mapowych.
Trzeba pamiêtaæ, ¿e o wiele ³atwiej jest
przetworzyæ do postaci cyfrowej opracowa-
nia ma³oskalowe.

Organizacja systemu:
■ Z regu³y ju¿ na wstêpie powstaj¹ proble-
my zwi¹zane z organizacj¹ systemu i ró¿-
n¹ jakoœci¹ wprowadzanych danych.
■ Dostêp do systemu powinni mieæ wszy-
scy chêtni, a system powinien byæ przyja-
zny dla u¿ytkownika.
■ Potrzebne s¹ jasne, zrozumia³e, ale te¿
szczegó³owe przepisy do zarz¹dzania sy-
stemem.
■ Informacje (tak¿e te dotycz¹ce katastru)
powinny byæ gromadzone w jednym miejs-
cu (w Niemczech w ka¿dym landzie jest to
urz¹d geodezji i katastru).
■ Trzeba byæ œwiadomym, ¿e bardzo wie-
le zale¿y od techniki (sprzêt i oprogramo-
wanie), ale najwa¿niejsze s¹: koncepcja sy-

stemu i zatrudnienie wykwalifikowanego
personelu. Niezbêdne s¹ tu kwalifikacje
dwojakiego rodzaju, tj. znajomoœæ najno-
wszej techniki i przepisów prawa.
■ Trzeba siê liczyæ z koniecznoœci¹ stwo-
rzenia odpowiednich urzêdów do prowa-
dzenia systemu. W Hanowerze (500 tys.
dzia³ek, 250 tys. ksi¹g wieczystych, 65 tys.
zmian na rok) urz¹d liczy 160 pracowni-
ków, a wp³ywy siêgaj¹ 10 mln DM.
■ Na terenie Dolnej Saksonii prace przy
wprowadzaniu systemu trwa³y 10 lat. Za-
czêto od 4 wybranych urzêdów rejonowych
w latach 1989-91. W kolejnych latach do³¹-
cza³y nastêpne (ostatnie w 1995 r.).

Doœwiadczenie:
■ Jednym z atutów, który umo¿liwi³ spraw-
ne wprowadzenie systemu w Niemczech,
by³o to, ¿e od ponad 100 lat w niewiele
zmienionej formie funkcjonuje tam kataster
i ksiêgi wieczyste.
■ Niemcy, wprowadzaj¹c system w ka¿-
dym z 16 landów, nie uchroni³y siê niestety
przed pope³nieniem tych samych b³êdów
w kolejnych landach.

Finanse:
■ Na pocz¹tek pieni¹dze na tworzenie sy-
stemu musi daæ pañstwo.
■ W Hanowerze znaczn¹ czêœæ prac sfi-
nansowa³y zak³ady energetyczne, w zamian
za to przez kilka lat nie p³aci³y urzêdowi za
otrzymywane z systemu dane.
■ Wykorzystanie doœwiadczeñ innych spo-
woduje, ¿e na realizacjê celu wydamy mniej
pieniêdzy.                                                  ■

G oœcie z Niemiec przedstawili wyczer-
puj¹co swoje doœwiadczenia we

wprowadzaniu systemu informacji prze-
strzennej. Prof. Hans Knoop mówi³
o tworzeniu i zadaniach systemu, a Ur-
lich Neunfinger zaprezentowa³ temat
„Kataster i GIS z perspektywy Open
GIS Consortium”. Profesor Knoop jest
niekwestionowanym autorytetem
w dziedzinie GIS. Geodeta z wykszta³-
cenia, absolwent uniwersytetu w Hano-
werze, od 1964 roku zwi¹zany z De-
partamentem Geodezji i  Katastru
w MSW Dolnej Saksonii, od 1975 roku
szef niemieckiej komisji standaryzacyj-
nej, cz³onek wielu organizacji miêdzy-
narodowych, od wielu lat prowadzi Sy-
stem Informacji Przestrzennej w Dolnej
Saksonii. Z uwagi na przekrojowe
spojrzenie zaprezentowane przez prof.
Hansa Knoopa, d³u¿ej zatrzymam siê
jedynie nad zagadnieniami zaakcento-
wanymi w³aœnie przez niego.
Niektóre z przytoczonych obok uwag i rad
profesora mog¹ siê wydaæ trywialne. Nie
powinniœmy jednak ignorowaæ sugestii
i przestróg cz³owieka tak doœwiadczone-
go we wprowadzaniu systemu informacji
przestrzennej, zw³aszcza ¿e dzia³o siê to
w kraju znanym z rzetelnego podejœcia do
ka¿dego tematu.

S ¹dzê, ¿e nie mniejszy po¿ytek ni¿ po-
wy¿sze rady przyniesie twórcom pol-

skiej koncepcji zawartoœæ dwóch grubych
teczek przekazanych im przez profesora
Knoopa w trakcie seminarium. Oczywi-
œcie zawieraj¹ one dokumentacjê doty-
cz¹c¹ niemieckiego systemu.
Po³¹czenie naszych niema³ych ju¿ do-
œwiadczeñ przy wprowadzaniu regional-
nych i lokalnych systemów z radami p³y-
n¹cymi od s¹siadów powinny zaowoco-
waæ spójn¹ i przemyœlan¹ koncepcj¹. Po-
zostaje tylko pytanie: czy np. zak³ad
energetyczny w Warszawie wy³o¿y do-
browolnie na system dla stolicy chocia¿
z³otówkê?                                            ■

FOT. JERZY PRZYWARA
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